

[Für die deutsche Version klicken Sie hier](#)

## ENGLISH

### EVENTS

#### **Hybrid event: "Partnership at eye level or 'Projet Colonialiste'?", Bonn/virtual (25 November 2020)**

The hybrid event "Partnership at Eye Level or 'Projet Colonialiste'?", which will take place on 25 November 2020, will provide information on various positions on the planned association agreements "Deep and Comprehensive Free Trade Agreement (DCFTA) / Accord de Libre Echange Complet et Approfondi (ALECA)", which the EU has been negotiating with the Maghreb states for years. Birgit Kemmerling (BICC), together with Marianne Klaisle (DMAg), will moderate the evening organised by the German–Maghreb Society (DMAg) and the Gustav Stresemann Institute (GSI), with the support of BICC, the German Federal Agency for Civic Education (bpb), Bread for the World and the Stiftung Internationale Begegnung der Sparkasse in Bonn.

[Further information](#) | Contact: Birgit Kemmerling at [birgit.kemmerling@bicc.de](mailto:birgit.kemmerling@bicc.de)

#### **Protracted Displacement Conference, Yarmouk University, Jordan (17 November 2020)**

On 17 November 2020, Fawwaz Momani from Yarmouk University, partner in the [TRAFIG](#) project, will present a joint paper by Benjamin Etzold, Tamara al-Yacoub, Sarah Tobin, Are Knudsen and Rasheed Jara on "Protracted Displacement for Syrian Refugees in Jordan: Future Intentions" at the Protracted Displacement Conference, organised by Yarmouk University, UNCHR, DAAD, GIZ and others.

[Further information](#) | Contact: Benjamin Etzold at [benjamin.etzold@bicc.de](mailto:benjamin.etzold@bicc.de)

#### **JRF Event: "The local integration of refugees", online (29 October 2020)**

In the framework of the event "The local integration of refugees. Experiences from NRW" of the Johannes Rau Research Association (JRF), Simone Christ gave a presentation entitled "'Thank God I don't feel like a refugee anymore' — Everyday life and integration processes of refugees", which was streamed via Zoom on 29 October 2020. The perspectives of the Johannes-Rau-Research Association were presented at the end by Conrad Schetter as speaker of the JRF's main topic "Globalisation & Integration".

[Further information](#) | Contact: Simone Christ at [simone.christ@bicc.de](mailto:simone.christ@bicc.de), Conrad Schetter at [conrad.schetter@bicc.de](mailto:conrad.schetter@bicc.de)

## **Panel discussion "Freedom, Peace, Security and Development: The United Nations between aspiration and reality", online (27 October 2020)**

On the occasion of the 75th anniversary of the founding of the United Nations, Conrad Schetter, Anna-Katharina Hornidge (Director, German Development Institute) and Ulrich Schlie (Henry Kissinger Professorship, Center for Advanced Security and Strategic Integration Studies) discussed the role of the United Nations with regard to peace, security and development—also considering current challenges. The panel discussion, moderated by Professor Jakob Rhyner (Scientific Director, Innovation Campus Bonn, formerly United Nations University), was organised by the State Chancellery of North Rhine-Westphalia and took place on 27 October 2020 as an online event.

Contact: Susanne Heinke at [pr@bicc.de](mailto:pr@bicc.de)

## **4th session of the Webinar series "Zooming in on Migration and Asylum", online (27 October 2020)**

The webinar series "[Zooming in on Migration and Asylum](#)"—a collaboration of the [TRAFIG](#) Project together with the Horizon2020 sister projects [AdMiGov](#), [MAGYC](#) and [MIGNEX](#)—held its fourth session on 27 October 2020.

Organised by [MAGYC](#) (Migration Governance and Asylum Crises) and drawing on on-going research within the project, the webinar on "[Comparing Crises – 'Migration Crises' in the Middle East and North Africa](#)" first provided a brief overview of migration dynamics and migration governance in the Middle East and North Africa, and then discussed the promises and possible pitfalls of comparing crises within and between regions.

[Further information and registration for the monthly webinars](#) | Contact: Benjamin Etzold at [benjamin.etzold@bicc.de](mailto:benjamin.etzold@bicc.de)

## **Presentation of Issue Nr 10 of the journal "Diarios del Terruño. Reflexiones sobre Migración y Movilidad", online (16 October 2020)**

As author of the [Introduction](#) to the 10th issue of the Mexican journal "Diarios del Terruño. Reflexiones sobre Migración y Movilidad", Ester Serra Mingot launched this issue in an online presentation on 16 October 2020.

[Further information](#) | Contact: Ester Serra Mingot at [ester.s.mingot@bicc.de](mailto:ester.s.mingot@bicc.de)

## **CoRE-NRW network meeting 2020, online (8 October 2020)**

"Democratophobia, misanthropy, willingness to use violence—Right-wing extremism and Islamism in the focus of extremism research in NRW" was the topic of this year's CoRE-NRW network meeting on 8 October 2020, which took place online via Webex.

[CoRE- NRW](#)—"Connecting Research on Extremism in North Rhine-Westphalia"—is a research network dealing with the conditions and forms of extremist radicalisation and effective countermeasures. It is supported by the Ministry of Culture and Science of the State of NRW (MKW) through a coordination office located at BICC in Bonn.

[Further information](#) | Contact: Maurice Doering at [doering@core-nrw.de](mailto:doering@core-nrw.de)

## **Conference on the Sustainable Development Goals, Berlin (5 October 2020)**

In the framework of the "Sustainable Development Goals (SDG) Conference 2020, which took place on 5 October 2020 in Berlin, Markus Rudolf participated as discussant in the panel "The Global Compacts on Refugees & Migration and SDGs: Frameworks for Accountability or Bureaucratic Hyperbole".

[Further information](#) | Contact: Markus Rudolf at [markus.rudolf@bicc.de](mailto:markus.rudolf@bicc.de)

## **Annual Conference of the Advisory Board to the German Federal Government for Civilian Crisis Prevention and Peacebuilding, online (2 October 2020)**

As part of the Annual Conference of the Advisory Board to the Federal Government for Civilian Crisis Prevention and Peacebuilding on "What do crises teach us? Civilian crisis prevention in Germany and the EU", Andreas Heinemann-Grüder co-organised the two panels "Irregular Armed Groups – Privatization of Security?" and "The Future of Africa: Do strategies respond to challenges and opportunities of the continent?". The conference took place online on 2 October 2020.

[Further information](#) | Contact: Andreas Heinemann-Grüder at [heinemann-grueder@bicc.de](mailto:heinemann-grueder@bicc.de)

## **New DFG research project “On the road to liquid warfare”, Bonn (October 2020)**

In October, BICC started with the new project “On the road to liquid warfare?” The project investigates how the proliferation of modern military technology for remote warfare—e.g. ballistic missiles, precision-guided munition, or drones—transforms war and warfare practices of autocratic states and non-state armed actors. The focus is on the warfare practices of Saudi Arabia, the United Arab Emirates and Qatar since the early 1990s, as well as the warfare of the Houthi in Yemen and Islamic State (IS) in Syria and Iraq. The project will run for three years and is funded by the German Research Foundation (Deutsche Forschungsgemeinschaft, DFG).

[Further information](#) | Contact: Max Mutschler at [max.mutschler@bicc.de](mailto:max.mutschler@bicc.de)

## **Benjamin Etzold holds substitute professorship at the Free University of Berlin, Berlin (October 2020–March 2021)**

Dr Benjamin Etzold holds a substitute professorship at the [Institute of Geographical Science](#) at the Free University of Berlin from October 2020 until March 2021, during which he teaches several lectures and seminars in Development Geography. He still continues to be involved in the TRAFIG Project at BICC.

[Further information](#) | Kontakt: Benjamin Etzold unter [benjamin.etzold@bicc.de](mailto:benjamin.etzold@bicc.de)

## **NEW PUBLICATIONS**

[Mutschler, M. & Hauk, S. \(2020\). Five ways to make the European Peace Facility a role model for arms export control \(BICC Policy Brief series No. 6/2020\). Bonn: BICC.](#)

[Rudolf, M. & Serra Mingot, E. \(2020\). Making it work. AVVR programmes and Ghanaian returnees \(BICC Policy Brief series No. 5/2020\). Bonn: BICC.](#)

[Christ, S. \(2020\). The role of various types of capital in transnational labor migration from the Philippines. Asian and Pacific Migration Journal. <https://doi.org/10.1177/0117196820956520>.](#)

[Serra Mingot, E \(2020\). Presentación. Diarios del Terruño. Reflexiones Sobre Migración y Movilidad, 10 \(July–December 2020, primera época\), 9-22.](#)

[Dincer, O. & Hecan, M. \(2020\). Democratisation in ambiguous environments: Positive prospects for democracy in the MENA region after the Arab Spring. Third World Quarterly. <https://doi.org/10.1080/01436597.2020.1811084>.](#)

## PRESS RELEASES

**20 October 2020**

[Erster Bericht zum Stand der Extremismusforschung in Nordrhein-Westfalen](#) (PDF, in German)

**7 October 2020**

[New publication \ Five ways to make the EPF a role model for arms export control](#)

## VACANCIES

**BICC is looking for**

[Kaufmännische Leitung \(m/w/d\)](#)

## BICC IN THE MEDIA

**23 October 2020**

Diploweb.com: [« Politique étrangère et sécurité dans les think-tanks allemands: mode d'emploi »](#)  
(in French)

**13 October 2020**

Azertag.az: [„Aserbaidzhanische Gelehrte, Intellektuelle und Mitglieder der Zivilgesellschaft appellieren an internationale und regionale Organisationen“](#) (in German)

**12 October 2020**

Neue Züricher Zeitung: [„In der Ostukraine schwankt die Stimmung zwischen Kriegsmüdigkeit und trotzigem Patriotismus“](#), with quotes by Andreas Heinemann-Grüder (in German)

Azertag.az: [„Azerbaijani intellectuals and civil society members appeal to international and regional organizations“](#)

### **Hybridveranstaltung: „Partnerschaft auf Augenhöhe oder ‚Projekt Colonialiste‘“, Bonn/virtuell (25. November 2020)**

Die hybride Veranstaltung „Partnerschaft auf Augenhöhe oder ‚Projekt Colonialiste‘“ wird am 25. November 2020 über verschiedene Positionen zu den geplanten Assoziierungsabkommen „Deep and Comprehensive Free Trade Agreement (DCFTA) / Accord de Libre Echange Complet et Approfondi (ALECA)“, die die EU seit Jahren mit den Staaten des Maghreb verhandelt, informieren. Die Moderation des von der Deutsch-Maghrebinischen Gesellschaft (DMaG) und dem Gustav-Stresemann-Institut (GSI), mit Unterstützung von BICC sowie durch die Bundeszentrale für politische Bildung, Brot für die Welt und der Stiftung Internationale Begegnung der Sparkasse in Bonn, organisierten Abends, wird Birgit Kemmerling (BICC) gemeinsam mit Marianne Klaisle (DMaG) übernehmen.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Birgit Kemmerling unter [birgit.kemmerling@bicc.de](mailto:birgit.kemmerling@bicc.de)

### **Konferenz über langanhaltende Vertreibung, Yarmouk-Universität, Jordanien (17. November 2020)**

Am 17. November 2020 wird Fawwaz Momani von der Yarmouk-Universität, Partner im [TRAFIG](#)-Projekt, ein gemeinsames Paper von Benjamin Etzold, Tamara al-Yacoub, Sarah Tobin, Are Knudsen und Rasheed Jara zum Thema "Langanhaltende Vertreibung für syrische Flüchtlinge in Jordanien: Zukünftige Ziele" auf einer von der Yarmouk-Universität, UNHCR, DAAD, GIZ und anderen organisierten Konferenz über langanhaltende Vertreibung vorstellen.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Benjamin Etzold unter [benjamin.etzold@bicc.de](mailto:benjamin.etzold@bicc.de)

### **JRF-Veranstaltung: „Die lokale Integration Geflüchteter“, online (29. Oktober 2020)**

Im Rahmen der Veranstaltung „Die lokale Integration Geflüchteter. Erfahrungen aus NRW“ der Johannes-Rau-Forschungsgemeinschaft e.V. (JRF), hielt Simone Christ einen Vortrag mit dem Titel „Gott sei Dank fühle ich mich jetzt nicht mehr als Flüchtling – Alltagsleben und Integrationsprozesse geflüchteter Menschen“, die am 29. Oktober 2020 online via Zoom gestreamt wurde. Die Perspektiven der Johannes-Rau-Forschungsgemeinschaft stellte Conrad Schetter als Sprecher des JRF-Leitthemas „Globalisierung & Integration“ zum Abschluss vor.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Simone Christ unter [simone.christ@bicc.de](mailto:simone.christ@bicc.de), Conrad Schetter unter [conrad.schetter@bicc.de](mailto:conrad.schetter@bicc.de)

## **Podiumsdiskussion „Freiheit, Frieden, Sicherheit und Entwicklung: Die Vereinten Nationen zwischen Anspruch und Wirklichkeit“, online (27. Oktober 2020)**

Anlässlich des 75. Jahrestags der Gründung der Vereinten Nationen, diskutierten Conrad Schetter, Anna-Katharina Hornidge (Direktorin Deutsches Institut für Entwicklungspolitik) und Ulrich Schlie (Henry Kissinger-Professur, Center for Advanced Security and Strategic Integration Studies) unter der Moderation von Jakob Rhyner (wissenschaftlicher Direktor Innovation Campus Bonn, ehemals United Nations University) über eine politische Standortbestimmung der Rolle der Vereinten Nationen in Bezug auf die Themenfelder Frieden, Sicherheit und Entwicklung – auch anhand von gegenwärtigen Herausforderungen. Die von der Staatskanzlei des Landes Nordrhein-Westfalen organisierte Podiumsdiskussion fand am 27. Oktober 2020 als Online-Veranstaltung statt.

Kontakt: Susanne Heinke unter [pr@bicc.de](mailto:pr@bicc.de)

## **4. Folge der Webinarreihe „Zooming in on Migration and Asylum“, online (27. Oktober 2020)**

Die vierte Folge der Webinarreihe "[Zooming in on Migration and Asylum](#)" - eine Zusammenarbeit des [TRAFIG](#)-Projekts mit den Horizon2020-Schwesterprojekten [AdMiGov](#), [MAGYC](#) und [MIGNEX](#) - fand am 27. Oktober 2020 statt.

Das Webinar zum Thema "[Krisen im Vergleich - 'Migrationskrisen' im Nahen Osten und Nordafrika](#)", das von [MAGYC](#) (Migration Governance und Asylum Crises) organisiert wurde und sich auf die laufenden Forschungsarbeiten im Rahmen des Projekts stützte, gab zum einen einen kurzen Überblick über die Migrationsdynamik und -management im Nahen Osten und Nordafrika und diskutierte zum anderen die Verheißungen und möglichen Fallstricke eines Krisenvergleichs innerhalb und zwischen den Regionen.

[Weitere Informationen und Registrierung für die monatlichen Webinare](#) | Kontakt: Benjamin Etzold unter [benjamin.etzold@bicc.de](mailto:benjamin.etzold@bicc.de)

## **Präsentation der 10. Ausgabe der Zeitschrift „Diarios del Terruño. Reflexiones sobre Migración y Movilidad“, online (16 Oktober 2020)**

Als Autorin der [Einleitung](#) der 10. Ausgabe der mexikanischen Fachzeitschrift „Diarios del Terruño. Reflexiones sobre Migración y Movilidad“, stellte Ester Serra Mingot diese im Rahmen einer Online-Präsentation am 16. Oktober 2020 vor.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Ester Serra Mingot at [ester.s.mingot@bicc.de](mailto:ester.s.mingot@bicc.de)

## **CoRE-NRW Netzwerktreffen 2020, online (8. Oktober 2020)**

"Demokratiefeindlichkeit, Menschenhass, Gewaltbereitschaft - Rechtsextremismus und Islamismus im Fokus der Extremismusforschung NRW" lautete das Thema des diesjährigen CoRE-NRW Netzwerktreffens am 8. Oktober 2020, das online via Webex stattfand.

[CoRE- NRW](#) - „Connecting Research on Extremism in North Rhine-Westphalia“ - ist ein wissenschaftliches Netzwerk, das sich mit den Bedingungen und Formen extremistischer Radikalisierung sowie wirksamen Gegenmaßnahmen beschäftigt. wird vom Ministerium für Kultur und Wissenschaft des Landes NRW (MKW) durch eine Koordinierungsstelle unterstützt, die beim BICC in Bonn liegt.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Maurice Doering unter [doering@core-nrw.de](mailto:doering@core-nrw.de)

## **Konferenz zu den Zielen für nachhaltige Entwicklung, Berlin (5. Oktober 2020)**

Im Rahmen der „Sustainable Development Goals (SDG) Conference 2020“, die am 5. Oktober 2020 in Berlin stattfand, nahm Markus Rudolf als Teilnehmer des Podiums „The Global Compacts on Refuges & Migration and SDGs: Frameworks for Accountability or Bureaucratic Hyperbole?“ teil.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Markus Rudolf unter [markus.rudolf@bicc.de](mailto:markus.rudolf@bicc.de)

## **Jahreskonferenz des Beirats der Bundesregierung für Zivile Krisenprävention und Friedensförderung, online (2. Oktober 2020)**

Im Rahmen der Jahreskonferenz des Beirats der Bundesregierung für Zivile Krisenprävention und Friedensförderung zum Thema "Was lernen wir aus Krisen? Zivile Krisenprävention in Deutschland und der EU", war Andreas Heinemann-Grüder Koorganisator der beiden Panels "Irregular Armed Groups – Privatization of Security?" und "The Future of Africa: Do strategies respond to challenges and opportunities of the continent? " Die Konferenz fand am 2. Oktober 2020 in einem virtuellen Format statt.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Andreas Heinemann-Grüder unter [heinemann-grueder@bicc.de](mailto:heinemann-grueder@bicc.de)



## Neues DFG-Forschungsprojekt „Verflüchtigt sich der Krieg?“, Bonn (Oktober 2020)

Im Oktober begann am BICC das neue Projekt „Verflüchtigt sich der Krieg?“. Dieses fragt, wie die Proliferation moderner Militärtechnologie für die Kriegsführung auf Distanz – z. B. ballistische Raketen, Präzisionsbomben oder Drohnen – die Kriegs- und Kriegsführungspraktiken autokratischer Staaten und nicht-staatlicher Gewaltakteure verändert. Im Fokus stehen dabei die Kriegsführungspraktiken Saudi-Arabiens, der Vereinigten Arabischen Emirate und Katars seit den frühen 1990er Jahren sowie die Kriegsführung der jemenitischen Houthi und des Islamischen Staates (IS) in Syrien und im Irak. Das Projekt hat eine Laufzeit von drei Jahren und wird von der Deutschen Forschungsgemeinschaft (DFG) gefördert.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Max Mutschler unter [max.mutschler@bicc.de](mailto:max.mutschler@bicc.de)

## Benjamin Etzold erhält Gastprofessur an der Freien Universität Berlin, Berlin (Oktober 2020 – März 2021)

Dr. Benjamin Etzold hat von Oktober 2020 bis März 2021 eine Gastprofessur am [Institut für Geographische Wissenschaften](#) der Freien Universität Berlin inne, während der er mehrere Vorlesungen und Seminare auf dem Gebiet der Entwicklungsgeographie halten wird. Nichtsdestotrotz ist er weiterhin am TRAFIG-Projekt des BICC beteiligt.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Benjamin Etzold unter [benjamin.etzold@bicc.de](mailto:benjamin.etzold@bicc.de)

## NEUE PUBLIKATIONEN

[Mutschler, M. & Hauk, S. \(2020\). Five ways to make the European Peace Facility a role model for arms export control \(BICC Policy Brief series No. 6/2020\). Bonn: BICC.](#)

[Rudolf, M. & Serra Mingot, E. \(2020\). Making it work. AVVR programmes and Ghanaian returnees \(BICC Policy Brief series No. 5/2020\). Bonn: BICC.](#)

[Christ, S. \(2020\). The role of various types of capital in transnational labor migration from the Philippines. Asian and Pacific Migration Journal. <https://doi.org/10.1177/0117196820956520>.](#)

[Serra Mingot, E \(2020\). Presentación. Diarios del Terruño. Reflexiones Sobre Migración y Movilidad, 10 \(July–December 2020, primera época\), 9-22.](#)

[Dincer, O. & Hecan, M. \(2020\). Democratisation in ambiguous environments: Positive prospects for democracy in the MENA region after the Arab Spring. Third World Quarterly. <https://doi.org/10.1080/01436597.2020.1811084>.](#)

## PRESSEERKLÄRUNGEN

### 20. Oktober 2020

[Erster Bericht zum Stand der Extremismusforschung in Nordrhein-Westfalen](#) (PDF)

### 7. Oktober 2020

[Neue Publikation \ Fünf Wege, um die European Peace Facility zu einem Modell für Rüstungsexportkontrolle zu machen](#) (PDF)

## Stellenangebote

### BICC sucht

[Kaufmännische Leitung \(m/w/d\)](#)

## BICC IN DEN MEDIEN

### 23. Oktober 2020

Diploweb.com: [« Politique étrangère et sécurité dans les think-tanks allemands: mode d'emploi »](#)  
(auf Französisch)

### 13. Oktober 2020

Azertag.az: [„Aserbaidsschanische Gelehrte, Intellektuelle und Mitglieder der Zivilgesellschaft appellieren an internationale und regionale Organisationen“](#)

### 12. Oktober 2020

Neue Züricher Zeitung: [„In der Ostukraine schwankt die Stimmung zwischen Kriegsmüdigkeit und trotzigem Patriotismus“](#), mit Zitaten von Andreas Heinemann-Grüder

Azertag.az: [„Azerbaijani intellectuals and civil society members appeal to international and regional organizations“](#) (auf Englisch)

Follow @BICC\_Bonn on Twitter/  
Folgen Sie @BICC\_Bonn auf Twitter  
[twitter.com/BICC\\_Bonn](https://twitter.com/BICC_Bonn)

Please do not reply to this email; this address is not monitored. Please use [pr@bicc.de](mailto:pr@bicc.de) for any inquiry.  
The newsletter is not displayed correctly? Please contact: [pr@bicc.de](mailto:pr@bicc.de)